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ÉVKÖZI 4. VASÁRNAP                                 B év                                                   1- 4 oldal 
               
Olv.: Mtörv 18,15-20 – 1Kor 7,32-35 – Mk 1,21-28 
Jézus meggyógyít egy ördögtől megszállt embert 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! Minden szentmise hálaadás. Ebben a szentmisében valaki azt kéri, 
hogy segítsünk neki köszönetet mondani, hálát adni az Istennek. Döbbenjünk rá arra, hogy 
semmi sem magától értetődő, semmi sem természetes, minden ajándék. Ajándék az élet és 
minden, ami az életünkhöz tartozik. Csak így fogható fel, csak így értelmezhető. 
 
Ezen a mai vasárnapon külön is gondoljunk arra az egészen sajátos ajándékra, amit az Isten 
ad a világnak azoknak a személyében, akik papi, szerzetesi hivatást választanak. Ők azért 
ajándék a számunkra, mert fölhívják a figyelmünket arra, hogy mi a lényeges. Legfontosabb 
az Isten szolgálata. A papok, szerzetesek, szerzetesnők ezért választják ezt az életformát és 
tanítani akarnak bennünket abban, hogy mindenkinek ez a hivatása. Istenben szolgálja férj a 
feleségét, a feleség a férjét, szülők a gyerekeiket. Egyik ember a másikat. Jussunk el erre a 
felismerésre. Nézzünk önmagunkba és tartsunk bűnbánatot. 
 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! Az egyház liturgiája egy év leforgása alatt bemutatja Jézus személyét, 
munkálkodását, leglényegesebb megnyilatkozásait. Mindez értünk történik. Jézus maga 
mondja: “Azért jöttem, -  mint az Atya küldötte, -  hogy életük legyen!” Az egyházi évben 
vasárnapról- vasárnapra egy csodálatos ívben megismerhetjük Isten szándékát. 
Megismerhetjük Jézus gondolkodását, tanítását és célját. 
 
A mai vasárnappal mutatkozik be Jézus. Ez a legfontosabb üzenet magában foglalja egész 
tanítását. A templomokban elhangzó tanítás Isten üzenete. A papnak az a dolga, hogy közel 
engedje magához ezeket az igazságokat, átelmélkedve továbbítsa a Testvéreknek, kibontva 
és megértetve a lényeget. Lehetőség szerint ehhez igazítja az életét, hogy a szó és a tett 
egybevágjon, mert Isten szaváról van szó, - ahogy hallottuk. -  A cselekedeteink is, ha 
igazán összetartozunk az Istennel, akkor az Isten megnyilatkozásai. 
 
Kereszténységünknek ez a legfontosabb üzenete: 
 

Isten bennünk él és általunk munkálkodik a világban 
az emberek megmentésén, megváltásán. 

Jézus a Megváltó! A megváltás műve Jézus barátain keresztül folytatódik! 
 
Nem beteljesedik, vagy kiteljesedik, de a cél az, hogy egyre inkább meghatározza az 
emberek gondolkodását, cselekedeteit, mert különben megváltatlan marad a világ. 
Megváltatlan világban nem lehet élni. Nagyon sokat szenvedünk attól, hogy a világ 
megváltatlan. 
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 A mi megváltásunkról van szó, 
  ami olyan mértékben valósulhat meg, 
  amilyen mértékben élni tudunk az Istenből, 
  amilyen mértékben befogadjuk az Isten szeretetét, 
  amilyen mértékben ezt továbbítani tudjuk. 
 
Nem tarthatjuk meg magunknak. Ha ezt akarnánk, akkor önzők lennénk és Isten 
szándékával ellenkeznénk. Ő nem azért szeret mindegyikünket külön-külön, hogy ennek 
örvendezve kisajátítsuk magunknak az Istent, hanem azt akarja  azzal, hogy mindenkit 
szeret, hogy ez a magatartás határozza meg a mi életünket is. Akivel találkozunk, legyen az 
bárki emberfia, annak meg tudjuk mutatni az Isten szeretetét. 
 

Ez a krisztusi mű ebben az egyetlen szóban foglalható össze: Megváltás! 
 
 Minden erről szól. 
 A kérdés az, hogy mi felismerjük-e Jézust, 
  akire rákérdeznek itt a kafarnaumi zsinagógában is - 
   hallottuk: Ki ez? Mi ez az új tanítás? Mekkora hatalommal történik? 
  Még a gonosz lelkek is engedelmeskednek Neki! Ki ez? - 
 Megismerjük, fölismerjük-e Jézust? 
 Eljutunk-e oda, hogy Jézus a mi szabadítónk, mindegyikünk szabadítója? 
  
  Ha egymást segítjük abban, hogy szabadságra jussunk, 
  hogy Isten akarata szerinti emberi életet éljünk, 
  akkor a megváltás műve folytatódik. 
 
Ez a csoda: – amit hallottunk, - valakit Jézus megszabadít a gonosztól, a gonosz lélek 
hatalmától. Nem a csoda a fontos. Jézus nem csodatevő elsősorban, hanem ebben a 
csodában bent van  az egész jézusi mű, a megváltás. A mi írásainkból, vagy a mai tudomány 
szerint egyetlen hajszálunkból minden kimutatható. Egyetlen hajszálunkban bent van  az 
egész életünk. Ugyan így ebben a csodában is bent van az egész jézusi mű, a megváltás 
műve. 
 Rácsodálkozunk-e erre az új tanításra? 
 Elgondolkodunk-e azon, mit is jelent ebben a világban Jézus hatalma? 
 Mire használja Jézus ezt a hatalmát? 

  A gonosz lélek megfékezésére. 
  A megváltatlanságunk a gonosz lélek műve. 
   A megváltatlanságunk a bűneinkben jelenik meg. 
  A gonosz léleknek van hatalma, de 
  Jézus isteni hatalmával megkötözi a gonoszt. 
 

Hallottuk: - Mi közöd hozzánk názáreti Jézus? Tudom ki vagy, az Isten szentje. - Egyedül 
Isten a szent. Isten azért szent, mert csak szeret. Isten azt akarja, hogy a mi életünket is ez 
határozza meg az egymással való kapcsolatunkban. Megváltatlanságunk abba az irányba 
mutat, hogy ameddig a gonosz lélek hatalmában vagyunk, addig erre a szeretetre képtelen az 
ember. De a gonosz nem győzhet, nem győzhet igazából egyikünk felett sem. Azért 
viselkedik így, ahogy hallottuk, mert az ő hatalma nem győztes, hanem legyőzött, 
legyőzetett! Mit művel? Össze-vissza rángatja az embert nagy kiabálással. 
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A gonosz lélek zajától van tele a világ. 
Hangoskodik a világban. Össze-vissza ráncigál bennünket. Belehajszol bennünket állandó 
tevékenységbe. Soha nem érünk rá semmire. Nem is tudunk megállni. Mintha madzagon 
rángatna bennünket. Ezzel a hatalommal kapcsolatosan azt írja az apostol, hogy ebben a 
világban mindent meghatároz a test kívánsága, a szemek kívánsága és az élet kevélysége. 
Ezek azok, amik hangosan, kívánatosan, kísértetiesen jelennek meg az életünkben. A gonosz 
azt akarja elhitetni velünk, hogy mind arra szükségünk van, amit a testünk megkíván. Azt 
akarja elhitetni velünk, hogy minden amit meglát az ember, arra szüksége van. Bevisz 
bennünket a kelepcéjébe, amikor a hatalom megszállottjaivá tesz minket. Zajos a világ. 
Mintha mindent ez határozna meg. Mi pedig szinte minden erőnket arra használjuk, hogy 
ezeknek a kívánságainknak, vágyainknak megfeleljünk. Közben elveszítjük emberi 
arcunkat. Közben elveszítjük egymást és újra meg újra megfogalmazódik, hogy nincs 
értelme az életünknek. 
 
Jézus itt van isteni hatalommal és a gonosznak nincs egyértelmű hatalma fölöttünk. 
Van hatalma, de kisebb mint Jézus hatalma. Pál apostol vigasztal bennünket: - Mindenek 
ellenére, amikor túlárad a bűn, akkor túlárad a kegyelem. - Még nagyobb a kegyelem. Isten 
szeretete nagyobb, mint a gonosz lélek hatalma. Az apostolokat biztatja így Jézus, amikor 
megígéri nekik a Szentlelket: - Amikor majd eljön a Szentlélek, akkor meggyőzi a világot a 
bűnről és az igazságról. Ez azt jelenti,  hogy a Lélek segítségével, ha vele szövetkezünk, 
akkor a gonosz nem alázhat meg bennünket, mert a Lélekben az Isten hatalma munkálkodik. 
A Szentlélek az Isten ereje ebben a világban. 
 
Megismerjük-e Jézust, mint megváltónkat? 
Megismerjük-e a tanítását, ami egészen új? Nem úgy tanított, mint az írástudók, hanem mint 
aki az Isten szavát mondja. Fölismerjük-e azt, hogy Jézus közel hozza hozzánk az Istent? 
Megajándékoz  bennünket az Isten közelségével. Belőle származik az életünk. Belőle 
táplálkozunk nap, mint nap. Ha fölismerjük az életünk forrását, az Ő szeretetét, akkor újjá 
születünk. Fölismerjük-e azt, hogy Isten nem személyválogató? Istennek minden ember 
egyforma. Fölismerjük-e azt, hogy Hatalmas? Nagyobb a hatalma mint azoknak, akik ebben 
a világban hangoskodnak. Akik ebben a világban játékszerüknek tekintenek bennünket. Ne 
engedjük! Inkább bízzuk magunkat az Istenre. Ha ezt belátjuk, akkor megszabadulunk. 
Megszabadulunk mind ezektől az e világi kísértésektől. Megszabadulunk a 
megkötöttségeinktől. Rájövünk arra, hogy mindennek van rendje. Rájövünk arra, hogy 
mennyi az elég és mennyi a sok. Megismerjük azt, hogy ebben a világban a hatalom csak 
Istentől tanulhat, különben csak a maga hasznát, csak a maga javát keresi és kifoszt 
bennünket. Nagyon fontos, hogy a megváltás gondolata közel kerüljön hozzánk. 
 
A Testvérek figyelmét felhívom a mai szentleckére is. 
Ha szövegösszefüggésben nézzük ezt a néhány mondatot, - amit ma hallottunk, - akkor 
rögtön eligazodunk. Nem arról van szó, hogy az apostol a házasság ellen beszél, hanem az 
embereket egy távolságtartásra tanítja. Azt hangsúlyozza néhány mondattal előbb, hogy az 
idő rövid. Ezért okosan használjátok föl az időt. Az idő rövidségére hivatkozva azt 
hangsúlyozza, hogy az időben jött közel hozzánk az Isten. Ha az Isten ilyen közel van 
hozzánk, akkor nem lehet úgy élni, hogy mindenhez és mindeki máshoz közelebb vagyunk, 
mint az Istenhez. Erre figyelmeztet. Nem arról van szó, hogy ne éljünk egymással 
bensőséges kapcsolatban. Nem arról van szó, hogy a házastársak ne éljenek egymással 
bensőséges kapcsolatban. 
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Isten közel jött hozzánk 
akkor is, ha házasságban élünk, akkor is, ha a másik életformát választjuk. Isten 
közelségénél nincs nagyobb közelség. Számoljuk fel az illúziókat. A másik ember közelsége 
csak akkor igazi, ha Istenben gazdag ez a közelség, különben rengeteg gondunk származik 
belőle. Nem ezt látjuk nap mint nap? Elajándékozzuk egymásnak az életünket és azt 
hisszük, hogy megtaláltuk azt, aki a társunk és ez értelmet ad az életünknek.  Aztán holnap 
kiderül, hogy....mert a másik ember közelsége csak akkor szolgálhatja az életet, ha ebben a 
közelségben benne van az Isten. Erre figyelmeztet az apostol. 
 
Az apostol  távolságtartással kapcsolatos figyelmeztetése a javakkal is kapcsolatos. 
Azt írja, aki vásárol úgy vásároljon, mintha meg se tartaná. Aki birtokolja a világ javait, úgy 
birtokolja, mintha nem is az övé lenne. Nem erről van szó? Az egész életünket 
rabszolgasorba hajtjuk önként és dalolva, hogy minél többet megszerezzünk. Aztán jön a 
halál és itt hagyunk mindet. Jó esetben az utánunk jövők gyarapodnak, rossz esetben 
marakodnak. Erre áldoztuk oda az egész életünket. Éljetek úgy, hogy amikor szereztek 
valamit, mintha meg sem akarnátok tartani. Ne felejtsétek el, hogy előbb-utóbb mindent itt 
hagy mindenki. 
 
Az apostol egy józan szemléletet ajánl a házasságban élőknek is, akik mindig a 
gyerekeikre hivatkoznak. 
Mit akarnak rájuk hagyni és hogy akarják az életüket könnyebbé tenni. Igen, természetesen, 
de el ne felejtsük azt, hogy a gyerekeinknek nem akkor adjuk a legtöbbet, amikor javakat 
adunk, hanem amikor önmagunkat adjuk nekik. Az időnket, szeretetünket, önmagunkat. 
  
A hatalommal kapcsolatosan: 
mennyire megbabonáz bennünket, ha pozícióba kerülünk és aztán kiélhetjük magunkat. De 
előbb-utóbb mindenkinek lejár az ideje. Nem arra emlékeznek majd, hogy nekem mit 
jelentett a hatalom, hanem arra, hogy ezzel a hatalommal hogyan éltem. Mit szolgált a 
hatalom az én kezemben. Az életet szolgálta? Tágítsuk a kört, a nemzetet szolgálta, 
egyáltalán az emberiséget, vagy úgy gondoltam, hogy ez az én lehetőségem. 
 
Testvérek! Nagyon fontos ez az üzenet. 
 

Jézus egész munkálkodása arról szól, - Isten ezt bízta rá, - 
hogy megmentse a világot és megmentsen bennünket. 

 
Hatalma van a gonosznak és a gonosz mindent megtesz, hogy ezt a hatalmát érvényesítse a 
világban. Veresége van, nem győztes hatalom, de képes arra, hogy minket belehajszoljon a 
világ javainak, a világ e világi értékeinek a megszerzésébe. Képes arra, hogy olyan 
vircsaftot csináljon itt a földön, hogy mi észre se vegyük, hogy mik az igazi értékek. 
Eszközei: a rádió, a televízió, az újságok. 
 
De nagyobb hatalma van az Úrnak! Ha Őt megismerjük, ha fölismerjük, hogy Ő a mi 
szabadítónk, akkor vele szövetkezve az isteni Hatalom, az isteni Erő, az isteni Szeretet 
birtokába jutunk és akkor erősebbek lehetünk ebben a világban a gonosznál, mert a 
kegyelem mindennél hatalmasabb. Mi, ha hívők vagyunk, akkor ebből a kegyelemből élünk. 
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